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Nevalstisko organizāciju un Ministru kabineta sadarbības memoranda 

īstenošanas padomes sēdes protokols 

 

Protokols Nr. 10  (Nr. 5.3.2./10)  

2025. gada 18. jūnijā 

Ministru kabineta Zaļā zālē, Brīvības bulvārī 36, Rīgā/ attālināti Webex platformā  

 

Sēdi vada:  

Raivis Kronbergs – Valsts kancelejas direktors, Memoranda padomes vadītājs 

 

Sēdē piedalās padomes locekļi (un to aizvietotāji) un padomē pārstāvēto ministriju 

ministri: 

1. Georgs Rubenis – Memoranda padomes vadītāja vietnieks, nodibinājuma "Fonds 

"PLECS"" valdes loceklis 

2. Kirils Solovjovs – biedrības "Ar pasaules pieredzi Latvijā" Rīcībpolitikas darba grupas 

vadītājs 

3. Inga Birzgale – biedrības "Latvijas Jaunatnes padome" prezidente 

4. Agita Pleiko – biedrības "Vidusdaugavas NVO centrs" valdes priekšsēdētāja 

5. Uldis Dūmiņš – biedrības "Zemgales NVO centrs" valdes priekšsēdētājs 

6. Āris Ādlers – biedrības "Alianse Pārnozariskai Ilgtspējīgai Attīstībai" prezidents 

7. Jānis Rozītis – nodibinājuma "Pasaules Dabas fonds" direktors 

8. Agnese Frīdenberga (aizvieto Kristīni Zonebergu) – biedrības "Latvijas Pilsoniskā 

alianse" padomes priekšsēdētāja 

9. Imants Zaķis (aizvieto Dimitriju Trofimovu) – Iekšlietu ministrijas pārstāvis 

10. Karina Ploka – Ministru prezidentes parlamentārā sekretāre 

11. Reinis Uzulnieks – labklājības ministrs 

12. Ingus Alliks – Labklājības ministrijas valsts sekretārs 

13. Agnese Lāce – kultūras ministre  

14. Jolanta Ramiņa (aizvieto Daci Vilsoni)– Kultūras ministrijas pārstāve 

15. Inese Lībiņa-Egnere – tieslietu ministre 

16. Mihails Papsujevičs – Tieslietu ministrijas valsts sekretārs 

17. Arvils Ašeradens – finanšu ministrs  

18. Baiba Bāne – Finanšu ministrijas valsts sekretāre 

19. Elita Turka (aizvieto Edvīnu Balševicu) – Viedās administrācijas un reģionālās 

attīstības ministrijas valsts sekretāra vietniece 

20. Ilze Skrodele – Ministru prezidenta padomniece valsts pārvaldes jautājumos 

 

Citi sēdes dalībnieki: 

Edgars Šadris – Finanšu ministrija  

Ineta Krankale – biedrība "Centrs Marta" 

Ilga Šuplinska – biedrība "Latgaliešu kultūras biedrība"  
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Zane Legzdiņa-Joja – Valsts kanceleja 

Linda Jākobsone-Gavala – biedrība "Latvijas Pilsoniskā alianse" 

Anna Luīze Pētersone – biedrība "Latvijas Pilsoniskā alianse" 

Agita Hauka – biedrība "Latvijas Zemnieku federācija" 

Aira Priedīte – biedrība "Eiropas Latviešu apvienība" 

Anda Grīnfelde – arodbiedrību apvienība "Latvijas Brīvo arodbiedrību savienība" 

Andris Gobiņš – biedrība "Eiropas Kustība Latvijā" 

Baiba Ziemele – biedrība "Latvijas Pacientu organizāciju tīkls" 

Katrīna Leitāne – biedrība "Latvijas Jaunatnes padome" 

Laura Spundere – biedrība "Latgales Tūrisma asociācija" 

Laura Treimane – biedrība "Zero Waste Latvija" 

Zigmunds Kārklevalks – Latvijas Iekšlietu darbinieku arodbiedrība 

Reinis Brusbārdis – Ārlietu ministrija 

Dace Dobrāja – biedrība "Latvijas Neredzīgo biedrība" 

Agris Pīrāgs – biedrība "Alianse Vīriešu Veselībai" 

Roberts Grinbergs – biedrība "Latvijas Piļu un muižu asociācija" 

Kristīne Grīnberga – biedrība "Klubs "Māja" - jaunatne vienotai Eiropai" 

Raimonds Koņuševskis – Tiesībsarga birojs 

Anda Kursiša – biedrība "Latvijas Arhitektu savienība"  

Alda Sebre – Sabiedrības integrācijas fonda sekretariāts 

Juris Kajaks – biedrība "Rīgas aktīvo senioru alianse" 

Agnija Jansone – biedrība "Meierovica biedrība par progresīvām pārmaiņām" 

Rolands Feldmanis – biedrība "Latvijas Lauksaimniecības kooperatīvu asociācija"  

Gunta Veismane – uzaicināta kā pirmās Memoranda padomes vadītāja  

Rasma Pīpiķe – uzaicināta kā bijusī Memoranda padomes vadītāja vietniece 

Edīte Kalniņa – uzaicināta kā bijusī Memoranda padomes locekle 

Vairis Nartišs – uzaicināts kā bijušais Memoranda padomes loceklis 

Artis Purtiņš – uzaicināts kā bijušais Memoranda padomes loceklis 

Ingvars Rasa – uzaicināts kā bijušais Memoranda padomes loceklis 

Zaiga Pūce – uzaicināta kā bijusī Memoranda padomes vadītāja vietniece 

 

Protokolē: 

Agnese Zvaigzne – biedrības "Latvijas Pilsoniskā alianse" projektu koordinatore 

 

Sēdi sāk plkst. 11.05 

 

Sēdes darba kārtība: 

 

   Jautājums Ziņo/Uzaicinātie 

1. 
Par 18.06.2025. sēdes darba kārtības ap-

stiprināšanu 

Raivis Kronbergs 

Valsts   kancelejas direktors,  

Memoranda padomes vadītājs 

2. 

Valdības deklarācijā doto uzdevumu un  

2025. gada prioritāšu – drošība,  

atbalstu ģimenēm, ekonomikas  

izaugsme un birokrātijas mazināšana – 

ieviešanas progress, sabiedrības  

iesaistes iespējas 

Memoranda padomē pārstāvētās  

ministrijas 

Valsts kanceleja 

3. 
2026. gada valsts budžeta izveides process, 

tā prioritātes un pieejamais finansējums 

Finanšu ministrija  

Memoranda padomē pārstāvētās  

ministrijas 
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pilsoniskās sabiedrības darbībai un attīstī-

bai 

Valsts kanceleja 

4.  
ES daudzgadu budžeta plānošana un  

līdzdalības process fondu plānošanā 

Āris Ādlers 

Biedrības "Alianse Pārnozariskai  

Ilgtspējīgai attīstībai" prezidents 

Finanšu ministrija 

Ārlietu ministrija 

5. 

Dažādi:  

nākamās sēdes norises laiks un darba  

kārtība 

Raivis Kronbergs 

Valsts kancelejas direktors, 

Memoranda padomes vadītājs 

6. 

Atskats uz Nevalstisko organizāciju un  

Ministru kabineta sadarbības  

memoranda 20 gadiem 

Biedrība "Latvijas Pilsoniskā  

alianse" 

Valsts kanceleja 

Nevalstisko organizāciju un  

Ministru kabineta sadarbības  

memoranda veidošanā un  

Memoranda padomes darbībā 

iesaistītie 

Memoranda padomes locekļi 

 

1. jautājums 

18.06.2025. sēdes darba kārtības apstiprināšana  

___________________________________________________________________ 

Ziņo: R. Kronbergs 

 

Lēmums: 

1) Apstiprināt 18.06.2025. sēdes darba kārtību. 

2) Pieņemt zināšanai, ka Nevalstisko organizāciju un Ministru kabineta sadarbības 

memoranda īstenošanas padome rakstiskajā lēmumu pieņemšanas procedūrā, kas 

noslēdzās 2025. gada 3. jūnijā, darbam valsts budžeta programmas "Nevaldības 

organizāciju pasākumi Ukrainas civiliedzīvotāju atbalstam" projektu vērtēšanas 

komisijā deleģēja biedrības "Kurzemes labklājības un mentālās pilnveides aģentūra" 

pārstāvi Sarmīti Segliņu (par – 9, pret – 0, atturas – 1), biedrības "Meirovica biedrība 

par progresīvām pārmaiņām" pārstāvi Agniju Jansoni (par – 7, pret – 1, atturas – 2) un 

biedrības "Rīgas Vācu kultūras biedrība" pārstāvi Ingmāru Bisenieku (par – 7, pret – 2, 

atturas – 1).  

 

2. jautājums 

Valdības deklarācijā doto uzdevumu un 2025. gada prioritāšu –  

drošība,  atbalstu ģimenēm, ekonomikas izaugsme un birokrātijas mazināšana –  

ieviešanas progress, sabiedrības iesaistes iespējas 

 ___________________________________________________________________ 

Ziņo: R. Uzulnieks, A. Lāce, I. Lībiņa-Egnere 

Izsakās: A. Pleiko, R. Pīpiķe, I. Šuplinska, R. Kronbergs, G. Rubenis 

 

R. Uzulnieks informē, ka, papildus kopīgi noteiktajām valdības prioritātēm, Labklājības 

ministrijas prioritātes 2025. gadā ir atbalsts ģimenēm ar bērniem, izglītības un veselības 

jautājumi. Īpaši svarīga ir demogrāfiskās politikas attīstība. Ministru prezidentes E. Siliņas 



   

 

4 

vadībā ir izveidota un darbojas Demogrāfisko lietu padomes sēde. Šajā jomā notikušas arī 

konsultācijas ar nevalstiskajām organizācijām un citām iesaistītajām pusēm ar mērķi identificēt 

un ieviest efektīvākos mehānismus demogrāfijas jautājumu risināšanai. Demogrāfiskās 

situācijas uzlabošanai ir svarīgi nodrošināt atbalstu jaunajiem vecākiem. R. Uzulnieks informē 

par bāzes pensiju ieviešanu kā papildu mehānismu senioru atbalstam  – papildus piemaksu 

nodrošināšana senioriem par stāžu līdz 1996. gadam un pēc 1996. gada senioriem no 85 gadu 

vecuma. R. Uzulnieks norāda, ka brīvprātīgā darba attīstība ir viena no viņa prioritātēm, kas 

vienlaikus skatāma kontekstā ar nodarbinātības jautājumu. R. Uzulnieks norāda, ka ir 

digitalizēta Veselības un darbspēju ekspertīzes ārstu valsts komisija, kas būtiski uzlabojusi 

pakalpojuma saņemšanas  ātrumu. Tāpat starp prioritātēm ir atbalsts ārpus ģimenes aprūpei. 

Nodarbinātības kontekstā būtisks ir mācību centralizācijas jautājums, tāpat 2025. gadā ir 

panākta 14 000 vakanču pieejamība skolēnu vasaras nodarbinātībai, kas ir par 2700 vakancēm 

vairāk nekā pagājušajā gadā. Arī turpmāk tiks uzrunāti reģionālie uzņēmēji jauniešu iesaistei 

darba tirgū.  

A. Pleiko uzsver senioru atbalsta sistēmas nozīmi un aicina nākamā gada valsts budžetā pare-

dzēt mērķtiecīgu atbalstu senioru mūžizglītības iespēju paplašināšanai un Trešās paaudzes uni-

versitāšu jeb senioru skolu attīstībai visā Latvijā. 

R. Uzulnieks norāda, ka senioru skolu jeb Trešās paaudzes universitāšu attīstība būtu īsteno-

jama, iespējams, piesaistot ES fondu finansējumu.  

A. Lāce uzsvēra, ka mediju politikas jomā nozīmīga pārmaiņa ir apvienotā Sabiedriskā medija 

darba uzsākšana. Ir izstrādāts sabiedriskā labuma tests, kas ļauj pārbaudīt, kā sabiedriskais me-

dijs sasniedz savus mērķus un dažādas sabiedrības grupas. Integrācijas un sabiedrības saliedē-

tības jomā turpinās darbs pie Vienas pieturas aģentūras un citu integrācijas atbalsta mehānismu 

uzlabošanas. Tāpat sadarbībā ar Sabiedrības integrācijas fondu izstrādāts redzējums vienotām 

valsts valodas mācībām. Šajā jomā turpinās darbs sadarbībā ar Izglītības un zinātnes ministriju.  

Norisinās aktīva sadarbība ar dažādu nozaru nevalstiskajām organizācijām medijpolitikas, kul-

tūrpolitikas un sabiedrības saliedētības politikas jomās. Piemēram, kultūrpolitikas nozares jomā 

noslēgti 18 līdzdarbības līgumi, bet sabiedrības saliedētības jomā – 15 līdzdarbības līgumi. Tiek 

strādāts pie Valsts kultūrkapitāla fonda kapacitātes stiprināšanas, ir īstenota Dziesmu svētku 

māksliniecisko kolektīvu vadītāju atalgojuma reforma, sadarbībā ar nevalstiskajām organizāci-

jām ir ieviesti vairāki piekļūstamības risinājumi. Ir izstrādāts plāns krīzes situāciju novēršanai 

kultūras institūcijās, valdībā ir  apstiprināta valsts garanta sistēma muzejiem. Kopā ar Sabied-

rības integrācijas fondu tiek pārskatīta NVO fonda stratēģija, kā arī pēc Valsts kontroles ietei-

kumiem tiek strādāts pie Saliedētas un pilsoniski aktīvas sabiedrības attīstības pamatnostādņu 

īstenošanas uzraudzības padomes darbības stiprināšanas. Sadarbībā ar nevalstiskajām organi-

zācijām tiek strādāts pie pakalpojumu ziedojumu regulējuma sakārtošanas. Tāpat plānots, ka 

šogad visos Latvijas reģionos darbu uzsāks pilsoniskās kompetences centri, kas kalpos kā plat-

forma pilsonisko iniciatīvu veidošanai, lai veicinātu sabiedrības saliedētības un noturības stip-

rināšanu visā Latvijā.  

R. Pīpiķe uzdod jautājumu par atbalstu Ukrainas civiliedzīvotāju integrācijai Latvijā.  

A. Lāce norāda, ka turpinās atbalsts latviešu valodas apguvei. Latviešu valodas kursi ir ļoti pie-

prasīti. Šogad pirmo reizi latviešu valodas mācības tiek nodrošinātas tieši bērnu un jauniešu 

mērķgrupai. Tāpat ir atbalsts kultūrorientācijas pasākumiem, kā arī nevalstiskajām organizāci-

jām, t.sk. kapacitātes celšanā, kas ikdienā strādā ar atbalstu Ukrainas civiliedzīvotājiem. Būtisks 

jautājums ir par Ukrainas bērnu iekļaušanu Latvijas mācību iestādēs, nepieciešams turpināt 

sniegt dažāda veida atbalstu Ukrainas civiliedzīvotājiem un to bērniem saskaņā ar Rīcības plānu 

Ukrainas civiliedzīvotāju atbalstam.  

I. Šuplinska uzdod jautājumu par mediju centru Daugavpilī, nevalstisko organizāciju iesaisti 

tajā un satura veidošanu, kā arī par to, kā tiks veidots pilsoniskās kompetences centrs.  

A. Lāce norāda, ka multimediju studijas Daugavpilī izveide ir Latvijas Sabiedriskā medija val-

des uzdevums un ka šajā jautājumā ir svarīgi vērst Sabiedrisko elektronisko plašsaziņas līdzekļu 
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padomes uzmanību. Savukārt pilsoniskās kompetences centram ir jānodrošina klātbūtne visās 

reģiona apdzīvotajās vietās, šī projekta vadība ir Latvijas Pilsoniskās alianses vadītā konsorcija 

rokās.  

I. Lībiņa-Egnere uzsver drošību, ekonomiskās labklājības jautājumu tiesiskuma jomā un demo-

grāfiju. 2025. gadā ekspluatācijā tiks nodots Liepājas cietums, no Iekšlietu ministrijas tiek pār-

ņemts konvojēšanas jautājums, tiek paplašināts Ekonomisko lietu tiesas tvērums u.c. Sadarbībā 

ar nevalstiskajām organizācijām ministre uzsvēra brīvprātīga darba nozīmīgumu darbā gan ar 

ieslodzītajiem, gan probācijas uzraudzības posmā. Notiek darbs pie tā, lai ar jaunu vienošanos 

slēgšanu caur Uzturlīdzekļu garantiju fondu veicinātu cilvēku atgriešanos darba tirgū un lai 

izveidotu konkrētu parādu atmaksas grafiku. Progress šajā jomā tiks izvērtēts pēc pusotra gada.  

Septembrī pilnvērtīgi plānota Tieslietu akadēmijas darba uzsākšana, kas ir tālākizglītības ie-

stāde visiem tieslietu sistēmā strādājošajiem profesionāļiem. Akadēmijas izveides gaitā noti-

kusi konsultēšanās ar nevalstiskajām organizācijām, tās mērķis ir veicināt kvalitatīvu un mūs-

dienīgu tieslietu nozares speciālistu sagatavošanu, īpašu uzmanību pievēršot jautājumiem, kas 

saistīti ar valsts drošības veicināšanu, kā arī vardarbības un naida noziegumu novēršanu. Sadar-

bībā ar biedrību "Skalbes" tiek nodrošināts informatīvais atbalsts bērniem un pieaugušajiem 

krīzes situācijās. Tā sauktajiem augsta riska bērniem nepieciešamā palīdzība tiek sniegta sadar-

bībā ar Allažu bērnu un ģimenes atbalsta centru. Tāpat tiks turpināts darbs pie bērniem drau-

dzīgas tiesiskās vides veidošanas, norisinās darbs pie cietušo atbalsta sistēmas izveides, tajā 

skaitā sabiedrības izglītošanas pasākumi. Norisinās arī darbs pie birokrātijas mazināšanas Uz-

ņēmumu reģistra un Valsts zemes dienesta pakalpojumu sniegšanā.  

R. Kronbergs Valsts kancelejas vārdā izsaka pateicību ministrijām par ieguldīto darbu birokrā-

tijas mazināšanā. 

G. Rubenis uzsver, ka birokrātijas mazināšanas procesā būtiski ir neierobežot sabiedrības 

līdzdalību un iesaisti lēmumu pieņemšanā, uzsverot sabiedrības līdzdalību kā būtisku 

demokrātijas pamatelementu.  

A. Pleiko jautā par vērtējumu probācijas procesa ieviešanā. 

I. Lībiņa-Egnere uzsver, ka būtiski nepretnostatīt dažādus soda veidus, kā arī nodrošināt 

sabiedrības uzticību sodu sistēmai.  

 

Lēmums: 

Pieņemt zināšanai visu pušu sniegto informāciju.  

 

3. jautājums 

2026. gada valsts budžeta izveides process, tā prioritātes un pieejamais finansējums  

pilsoniskās sabiedrības darbībai un attīstībai 

 ___________________________________________________________________ 

Ziņo: A. Ašeradens 

Izsakās: J. Rozītis, A. Frīdenberga, G. Rubenis, R. Pīpiķe,  

A. Lāce, K. Ploka, L. Spundere, U. Dūmiņš  

 

A. Ašeradens norāda uz diviem galvenajiem izaicinājumiem — ārējās drošības situāciju un 

makroekonomiskās izaugsmes saglabāšanu. Lai garantētu valsts drošību, aizsardzības nozarē 

jāiegulda vismaz 5% no iekšzemes kopprodukta (IKP), vienlaikus saglabājot ekonomisko iz-

augsmi. Pagājušajā gadā budžeta deficīts sasniedza 1,8% no IKP, kas ir nozīmīgs rādītājs valsts 

kredītreitinga kontekstā. Būtiski, ka valdība ir pieņēmusi lēmumu nepalielināt valsts parādu, 

kas nepārsniedz 55% no IKP. Ministrs norāda uz dažādu finansējuma avotu kombinācija aiz-

sardzības finansēšanai, t.sk. valsts izņēmuma klauzulas izmantošana; SAFE aizdevumu izman-

tošana; vispārējās valdības budžeta strukturālā  deficīta palielināšana no 1% IKP uz 1,5% IKP; 

publiskā privātā partnerība – resursu atbrīvošana papildus militārām investīcijām; ES fondu 

pārdale – resursu atbrīvošana papildus drošības investīcijām. Valdība ir pieņēmusi lēmumu 
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veikt publiskā sektora efektivizācijas un vispārējās valdības izdevumu samazinājumu ne mazāk 

kā 450 milj. euro apmērā 2026.-2028. gadā, tajā skaitā 2026. gadā ne mazāk kā 150 milj. euro. 

Finanšu ministrijai līdz 2025. gada 30. jūnijam ir jāapkopo institūciju iesniegtos priekšlikumus 

un jāsagatavo aprēķinus turpmāk veicamajiem pasākumiem, lai sasniegtu noteikto izdevumu 

apmēru. Kopsavelkot, ministrs norāda, ka nākamos četros gados ir jāstabilizē valsts budžeta 

situācija. Uz to norāda arī Starptautiskā valūtas fonda nesenā misija. Sabiedrības integrācijas 

fonda plānotais "NVO atbalsta un sabiedrības saliedētības programma" bāzes finansējums 

2026. gadā ir plānots 4 234 543 euro, 2027. gadā – 3 930 521 euro, 2028. gadā - 3 930 521,00 

euro.  

J. Rozītis uzsver, ka valsts budžeta plānošanas procesā būtiski ir nodrošināt atklātus un iekļau-

jošus ministriju konsultatīvos mehānismus, kuros tiek aktīvi iesaistītas nevalstiskās organizāci-

jas un plašāka sabiedrība. 

A. Ašeradens akcentē, ka jebkurš valsts budžets ir sociāla vienošanās, tāpēc budžeta plānošanai 

jānotiek saskaņā ar ilgtermiņa redzējumu, tajā skaitā izstrādājot ES daudzgadu budžetu ar skaid-

rām vadlīnijām. Ministrs uzsvēra nepieciešamību nodefinēt principus un norādīja uz būtisku 

lomu sabiedrības iesaistei sarunās par budžeta veidošanu.  

A. Frīdenberga uzsver, ka pašreizējais finansējuma apjoms – valsts programmai “NVO fonds” 

2,5 miljoni eiro ir nepietiekams, ja valsts mērķis ir veidot līdzdalīgu, aktīvu un izglītotu 

pilsonisko sabiedrību.  

G. Rubenis akcentē nepieciešamību līdzās sociālajam dialogam ņemt vērā pilsoniskā dialoga 

mehānismus, nodrošinot pilsoniskās sabiedrības pārstāvju regulāru iesaisti konsultāciju un lē-

mumu pieņemšanas procesos. 

R. Pīpiķe norāda, ka nepieciešams domāt par ilgtspējīgiem finansēšanas modeļiem, tostarp 

veidiem, kā veicināt ienākošos resursus ekonomikā, kas varētu tikt novirzīti arī NVO fonda 

stiprināšanai. Pīpiķe uzsvēra, ka jāatbalsta uzņēmējdarbības vides attīstība un jāatzīst zinātnes 

nozīme pievienotās vērtības radīšanā. 

A. Lāce uzsvēra, ka nākamā gada valsts budžetā netiks mazināts finansējums sabiedrības salie-

dētībai un valsts budžeta programmai "NVO fonds". 

K. Ploka norāda, ka nevalstisko organizāciju devums ir būtisks daudzās jomās, tāpēc ir svarīgi 

nodrošināt stabilu finansējumu nevalstisko organizāciju sektoram, lai sekmētu tā ilgtspēju un 

attīstību.  

 

Lēmums: 

Pieņemt zināšanai visu pušu sniegto informāciju.  

 

Finanšu ministrijas sagatavotā prezentācija par 2026. gada valsts budžeta izveides procesu 

pieejama Ministru kabineta tīmekļvietnē - https://www.mk.gov.lv/lv/me-

dia/23232/download?attachment  

 

4. jautājums 

ES daudzgadu budžeta plānošana un līdzdalības process fondu plānošanā 

 __________________________________________________________________ 

Ziņo: Ā. Ādlers 

Izsakās: A. Lāce, R. Kronbergs, E. Šadris, G. Rubenis, A. Pleiko 

 

Ā. Ādlers uzsver, ka no 2023. gada darbojas projektā "ES Sargi" (vadošais partneris – Sabied-

riskās politikas centrs PROVIDUS). Vienlaikus norāda, ka ir ļoti būtiski, ka šajā periodā vairā-

kām nevalstiskajām organizācijām ir bijusi iespēja celt savu kapacitāti ES struktūrfondu uzrau-

dzībā. Ā. Ādlers atgādina par nepieciešamību pievērst uzmanību caurspīdīguma jautājumiem 

finansējuma piešķiršanas, kā arī lēmumu pieņemšanas procesā. 

https://www.mk.gov.lv/lv/media/23232/download?attachment
https://www.mk.gov.lv/lv/media/23232/download?attachment
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Nevalstisko organizāciju nestabilais finansējums nozīmē nepietiekamu kopienu gatavību krī-

zēm, sociālās noturības riskus reģionos, nepietiekamu publisko līdzekļu uzraudzību, zaudētas 

ārvalstu investīcijas, nepilnvērtīga interešu pārstāvību, nevalstisko organizāciju sektora kapa-

citātes kritumu, neizmantots brīvprātīgo potenciālu, kā arī ierobežotas iespējas mazināt polari-

zāciju.  

Ā. Ādlers aicina paredzēt investīcijas demokrātijā, tiesiskumā un sabiedrības noturībā, vienlai-

kus nodrošinot ES fondu atbalstu pilsoniskās sabiedrības organizācijām, tai skaitā no mazākām 

ES dalībvalstīm un it īpaši Baltijas valstīm, ņemot vērā šī brīža ģeopolitisko situāciju. Tāpat 

Pilsoņu, vienlīdzības, tiesību un vērtību (CERV) programmai piešķirt vismaz 0,5 % no kopējā 

ES budžeta. Ir svarīgi paredzēt finansējumu noturības stiprināšanai vietējā līmenī. Finansēšanas 

līgumos priekšfinansējuma un līdzfinansējuma prasības ir jāmazina pilsoniskās sabiedrības or-

ganizācijām, lai saņemtu atbalstu no ES budžeta līdzekļiem. ES daudzgadu budžeta plānošanā 

jāievēro līdzsvarots, taisnīgs un iekļaujošs pieejas princips, kas respektē visu dalībvalstu – tai 

skaitā mazāku valstu – intereses un vajadzības. 

Ā. Ādlers, piekrītot Finanšu ministrijas vērtējumam, aicina atbalstīt, ka Eiropas Komisijas ie-

rosinātais ES fondu regulas priekšlikuma 15% pārdales slieksnis ir nesamērīgi augsts Latvijai. 

Tāpat aicina ierosināt, ka Eiropas Komisija prioritāri atbalsta projektus ar duālu pielietojumu – 

tādus, kas vienlaikus veicina militārās drošības stiprināšanu un sniedz ieguldījumu civilās in-

frastruktūras attīstībā, īpaši reģionos. Papildus tam noteikt un skaidri definēt neaizskaramo 

programmu un/vai investīciju projektu sarakstu (tajā ietverami Eiropas Sociālais fonds+ (īpaši 

sociālās iekļaušanas un nevienlīdzības mazināšanas pasākumi, pasākumi zaļās enerģijas attīstī-

bai un klimata pārmaiņu mazināšanai, bērnu un jauniešu atbalsta iniciatīvas), kā arī aicināt Ei-

ropas Komisiju rosinātajos grozījumos ietvert mehānismus, kas garantētu, ka Kohēzijas politi-

kas un Eiropas Sociālā Fonda+ līdzekļu pārdale notiek pēc rūpīgas ietekmes izvērtēšanas un 

iekļaujošām konsultācijām ar pašvaldībām, sociālajiem partneriem un pilsoniskās sabiedrības 

organizācijām. 

E. Šadris norāda, ka vairākām programmām izglītības jomā ir nepieciešama labāka komunikā-

cija par to mērķiem. Attiecībā uz Vidusposma pārskatu būtiski ir meklēt risinājumus, kā spēci-

nāt civilo aizsardzību, kiberdrošību, enerģētisko drošību. Šobrīd norisinās jauno vajadzību no-

vērtējums, taču Finanšu ministrija ir pret priekšlikumu noteikt neaizskaramās programmas, ka-

mēr nav veikts šis novērtējums un nav skaidrs piedāvājums attiecībā uz ES fondu regulu.  

Attiecībā uz ES daudzgadu budžeta ietvaru tiek gaidīts Eiropas Komisijas priekšlikums jūlija 

vidū. Tajā gaidāms mēģinājums centralizēt ES fondus – jaunā pieeja būs tuvāka ES Atveseļo-

šanās fonda pieejai. Finansējuma apjoms kohēzijas politikai ir viena no Latvijas prioritātēm ES 

daudzgadu budžeta sarunās. Plānots aicināt nevalstisko sektoru uz sarunām, kad būs saņemts 

priekšlikums.   

A. Lāce norāda, ka pilsoniskuma un tiesiskuma jomā būtu svarīgi saglabāt CERV programmu.  

G. Rubenis atbalsta ierosinājumu izveidot sarakstu ar neizskaramajām programmām un sabied-

rības grupām ES fondu finansējuma pārdales kontekstā, iekļaujot tajā atbalstu īpaši jutīgajām 

lietām.  

A. Pleiko uzsver, ka senioru atbalsta pasākumi un iniciatīvu finansēšana ir vienlīdz būtiska so-

ciāli jutīgo grupu kontekstā. Tāpat A. Pleiko norāda, ka ir būtiski norādīt, kādas tieši formas 

tiks izmantotas sabiedrības līdzdalības nodrošināšanai.  

R. Kronbergs uzsver, ka ir būtiski sabiedrības līdzdalību nodrošināt vēl līdz attiecīgo doku-

mentu iesniegšanai Tiesību aktu portālā.  

 

Lēmums:  

Pieņemt zināšanai Ā. Ādlera sniegto informāciju 
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Ā. Ādlera sagatavotā prezentācija par ES daudzgadu budžeta plānošana un līdzdalības process 

fondu plānošanā pieejama Ministru kabineta tīmekļvietnē - https://www.mk.gov.lv/lv/me-

dia/23312/download?attachment.   

 

5. jautājums 

Dažādi 

____________________________________________________________ 

Ziņo: R. Kronbergs 

Lēmums: 

Pieņemt zināšanai, ka nākamā Memoranda īstenošanas padomes sēde notiks šī gada 27. augustā 

Jēkabpilī.  

 

6. jautājums 

Atskats uz Nevalstisko organizāciju un Ministru kabineta sadarbības memoranda 20 gadiem 

_______________________________________________________________ 

Ziņo: R. Kronbergs 

Izsakās: G. Veismane, K. Ploka, G. Rubenis, A. Frīdenberga, R. Pīpiķe, I. Rasa 

 

Lēmums: 

Pieņemt zināšanai sniegto informāciju par Nevalstisko organizāciju un Ministru kabineta 

sadarbības memoranda 20 gadiem, kā arī Memoranda īstenošanas padomes izveidošanu un 

attīstību.  

 

Latvijas Pilsoniskās alianses sagatavotais video par Memoranda padomes 20 gadiem pieejama 

Ministru kabineta tīmekļvietnē - https://www.youtube.com/watch?v=t_JOK-9soBs.  

 

Sēdi slēdz: plkst. 13.18 

 

Sēdes ieraksts pieejams Ministru kabineta Youtube kontā: https://www.you-

tube.com/watch?v=Y_C79o-86JA&t=2464s  

 

 

Sēdi vadīja:  

Valsts kancelejas direktors,  

Memoranda padomes vadītājs 

 

 

(paraksts*)   R. Kronbergs 

Sēdi protokolēja:  

biedrības "Latvijas Pilsoniskā alianse" 

projektu koordinatore 

(paraksts*) A. Zvaigzne 

 
* Dokuments ir parakstīts ar drošu elektronisko parakstu   

https://www.mk.gov.lv/lv/media/23312/download?attachment
https://www.mk.gov.lv/lv/media/23312/download?attachment
https://www.youtube.com/watch?v=t_JOK-9soBs
https://www.youtube.com/watch?v=Y_C79o-86JA&t=2464s
https://www.youtube.com/watch?v=Y_C79o-86JA&t=2464s

